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TER BEHANDELING IN DE MINISTERRAAD D.D. 18 MEI 1979 

In aansluiting op de conclusies van de Coördinatie 
Commissie voor Europese Integratie- en Associatie
problemen van 1 mei jl. nr. DIE-119.905, waaraan 
gehecht was een eerste aanvullende nota inzake de 
onderhandelingen Lomé II doe ik U hierbij een 

./. tweede aanvullende nota toekomen zoals deze is 
opgesteld na interdepartementaal overleg. Op basis 

m van deze nota lijkt het gewenst dat de Ministerraad 
zich uitspreekt over de hiernavolgende onderwerpen; 
1• een krisisfonds voor mineralen; 
2. bevordering en bescherming in de ACS-staten 

van investeringen in de mijnbouw en energiewinning; 
3. het invoerregiem voor tomaten uit de ACS-staten; 
4. de omvang van het EOF. 
Ten aanzien van het eerste onderwerp gaat het in 
Brussel om het opheffen van het Nederlandse isolement 
op het punt van het krisisfonds, en in Den Haag over 
de toerekening naar de departementen van de Nederlandse 
financiële bijdrage aan het fonds; 
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kenmerk: DIE-137•296 datum; f? m e i 1979 blad: 2 

het tweede onderwerp vormt nog steeds voorwerp van 
beraadslaging in Brussel; daarbij lijkt zich een ont
wikkeling af te tekenen in de door Nederland gewenste zin; 
niettemin zal ook t.a.v. dit onderwerp in de Ministerraad 
gesproken dienen te worden over de toerekening; het derde 
onderwerp is in de bijgevoegde nota opgenomen aangezien 
de Minister van Landbouw en Visserij hierover slechts op 
ministerieel niveau een Nederlands standpunt wil laten 
bepalen; 
voor wat betreft de omvang van het 5e EOF heeft het 
ambtelijk overleg geen cijfermatige discussie te zien 
gegeven; ook hier dient de Ministerraad een uitspraak 
over te doen. 
Gezien het feit dat de twee eerstgenoemde onderwerpen 
elementen van de nieuwe EG-ACS-Conventie zullen zijn 
die niet voorkomen in de huidige Conventie, en omdat 
zij zowel in Den Haag als in Brussel aanleiding hebben 
gegeven tot serieuze meningsverschillen, leek het mij 
nuttig beide onderwerpen enigszins uitgebreid toe te 
lichten• 

Bovendien lijkt het gewenst dat de Ministerraad zich 
ook uitspreekt over de wijze waarop in de Conventie 
melding zal moeten worden gemaakt van de Mensenrechten. 

DE STAATSSECRETARIS VAN 
BUITENLANDSE ZAKEN, 



Ministerie van Economische Zaken 
Directoraat-Géneraal voor de Buitenlandse Economische Betrekkingen 

T W E E D E 
A A N V U.-L L E N D E N O T A 

inzake de stand van zaken bij de onderhandelingen betreffende 
een* vervolg-akkoord op de ACS-EEG Conventie 

• • • * * 

van Lomé 

Den Haag, '16 mei. 19 79 



Crisisfonds voor mineralen - 1 -

e 

Reeds enige jaren werd van de zijde van de ACS-staten voor

gesteld een aantal mineralen tevens onder de STABEX (sta

bilisatie van exportopbrengsten) te brengen. Hun wensen 

werd kracht bijgezet toen Kanselier Schmidt tijdens zijn 

verblijf in Zaïre verklaarde voorstaander te zijn van op

name van koper. 

De Europese Commissie is daarop aan het werk getogen om in 

de nieuwe conventie tussen de EG en ACS-staten een finan

ciële steun regeling voor mineralenexporterende ACS-landen 

op te nemen. Opname in STABEX wilde de Commissie niet. 

Daarmee zouden namelijk te veel middelen gemoeid raken, 

en voorts bestaat er voor veel mineralen geen vrije markt, 

aangezien zij worden gewonnen binnen geïntegreerde onder

nemingen. Zij kwam derhalve met het voorstel twee vormen van 

hulp-verlening te bieden : 1- specifieke projecten; 

2- lêningengaranties. 

De eerste vorm van hulp zou met name voorzien in die ge

vallen waarin de mineralenproductie of -uitvoer drastisch 

was verminderd tengevolge van uitzonderlijke toestanden, 

zoals aardbeving, watersnood, maar ook boycot, burgeroorlog 

e. a. 

De tweede vorm van hulp zou beschikbaar moeten zijn in die 

gevallen waarin normaal renderende producties, tengevolge 

van een langdurige prijsval voor de betrokken grondstof, on

voldoende inkomsten zouden genieten om vervangings -of nieuw 

investeringen te verrichten. 

In de interdepartementale ambtelijke werkgroep ter voorbe

reiding van de nieuwe conventie, zijn de Commissie-voorstel

len en de verschillende varianten daarvan voortdurend onder

werp geweest van gedachtenwisseling. 

De uiteenlopende denkbeelden zijdens de verschillende depar

tementen kunnen als volgt worden samengevat : 

- het toekennen aan een bepaalde regio van een preferentie, 

die neerkomt op het door de EG doen overnemen van politiek 

en commerciële risico's, die grotendeels als normale be

drijfsrisico's moeten worden beschouwd, leidt tot een erns

tige benadeling van de concurrentiepositie van de producente 

buiten het Lomé-kader, een grotere prijsinstabiliteit op de 



desbetreffende grondstoffenmarkten, kunstmatige handels
verleggingen, kortom tot een strijdigheid met het tot nu toe I 
door Nederland gevoerde internationals grondstoffenbeleid, I 
terwijl tegelijkertijd zeer direct de belangen van een be- I 
langrijke Nederlandse onderneming zouden worden geschaad. I 
Voorts zou het voorgestelde garantiesysteem de essentiële I 
elementen van een verzekeringssysteem ontberen, t.w. risi-

f 
cospreiding en premiebetaling. 
Over de eventuele opname van deze garantie onder het plafond 
van OS als PM-post zonder specificatie(een door OS gestelde 
voorwaarde voor acceptatie van dit onderdeel van de Commis
sievoorstellen) kon met Financiën nog geen overeenstemming 
worden bereikt. 

- twijfel werd geuit of met de voorgestelde middelen het te 
bereiken doel : politieke stabiliteit, bereikt zou kunnen 

worden, hoewel terzake ook een optimistischer geluid te 
horen viel. 

- anderzids werd be-argumenteerd dat de beoogde regeling 
slechts tot herstel van het concurrentievermogen van de 

betrokken ondernemingen zou kunnen leiden, d.w.z. hen weer 
in staat zou stellen een marktpartij te worden. 

- ten aanzien van mogelijke alternatieven,zoals opneming • 
onder het STABEX -of noodhulpplafond, werden bezwaren geuit 

enerzijds omdat de hulp dan bij de regimes in de bedoelde 
ACS-staten zou terechtkomen, anderzijds omdat dergelijke 
alternatieven evenmin de eerstgenoemde concurrentievervalsing 
zouden uitsluiten. 

- tenslotte werd erop gewezen dat naar allewaarschijnlijkheid 
op geen enkele wijze meer te voorkomen zou zijn dat er in 

de nieuwe EG-ACS-conventie een specifieke regeling voor mi
neralen, met name koper zou komen, en dat het enige echte 
diskussiepunt slechts zou zijn : hoeveel gaat deze regeling 
kosten ? 

Binnen de EG bleken de overige Lid-Staten inderdaad aanzien
lijk minder kritisch dan Nederland. Wel bleek het Verenigd 
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Nadien is nog in het Comité* van Permanente Vertegenwoordi-
" gérs* ingestemd met een extra kwalificatie (naast het normaal 
renderen) t.w. : het niet kunnen beschikken over normale 
krediet faciliteiten (NB. de politieke risico's \̂as Nederland 

bereid te compenseren, het betrof hier echter econo
mische risico's)• 

De kans om in de tekstenUnog iets te wijzigen, in de door 
Nederland gewenste richting, dient op nihil geschat te worden 

Een geheel ander probleem, waarover de MR zich eveneens zal 
dienen uit te spreken, al kan dat ook later, betreft de toe
rekening van de financiële bijdrage, die Nederland zal dienen 
te leveren voor het eventuele "krisisfonds", waaruit de hier-
bovenbeschreven steun van de EG zou worden gefinancierd. 
De bedoeling is dat het krisisfonds een onderdeel zal gaan 
uitmaken van het 5e Europees Ontwikkelings Fonds(EOF). 
De Nederlandse bijdrage aan dat Ie t/m 4e EOF is steeds toe
gerekend aan het Nederlandse Ontwikkelingssamenwerkingsbudget 
Zijdens de Minister voor Ontwikkelingssamenwerking is nu 
echter in het ambtelijk overleg meegedeeld dat Minister De 
Koning het Nederlandse aandeel in het krisisfonds niet onder 
het ontwikkelingsplafond wenst te brengen, althans niet voor 
100%. 
ODe argumenten voor deze opstelling zouden zijn dat het krisis 
fonds niet in voldoende mate aan de door OS gestelde eisen 
voldoet (regionaal, hulp aan bedrijven i.p.v. aan Staten, 
dient de Europese voorziening van grondstoffen, geen experi
menteel karakter e.a). 

Aangezien het Ministerie van Financiën niet zelf de lasten 
van krisisfonds zal willen dragen, doet zich het probleem 
voor of aan het Ministerie van Buitenlandse Zaken en/of aan 
het Ministerie van Economische Zaken de financiering van het 
krisisfonds geheel of gedeeltelijk moet worden toegerekend. 



INVESTERING IN DE MIJNBOUWSECTOR EN ENERGIEWINNING 

Terwijl de Europese Commissie reeds met de ACS-staten 

onderhandelde op basis van een door de EEG-Raad goed

gekeurd mandaat, kwam zij met het voorstel, in de nieuwe 

conventie een aantal artikelen op te nemen, die de recht 

basis zou kunnen vormen voor een reeks activiteiten 

van de Gemeenschap in en met de ACS-staten, die de achter

stand van :het Europese bedrijfsleven en die van de ACS-

staten in de mijnbouwinvesteringen, (ten opzichte van Japan 

de V.S, respektievelijk ontwikkelingslanden in andere 

werelddelen dan Afrika)zou dienen op te heffen. 

De Commissie (m.n.bij monde van Commissaris Cheysson) heeft 

bij de presentatie van haar voorstellen veel nadruk gelegd 

op de grondstoffen- en energievoorziening van de EG op lange 

termijn. 

Tot de activiteiten van de EG in en met de ACS-staten zou 

op de eerste plaats gerekend moeten worden het verstrekken 

van technische en financiële steun bij het in kaart brengen 

van de minerale rijkdommen van de geïnteresseerde ACS-staat 

Deze steun zou tevens verleend kunnen worden bij verdere 

exploratie- en prospectie-werkzaamheden. 

Van Nederlandse zijde bestaat deze vorm van steunverlening 

aan de ACS-staten geen bezwaar. Het betreft hier meer een 

verbijzondering van de algemene technische en financiële 

steun die, net als van de huidige, een belangrijk onderdeel 

van de nieuwe conventie zal uitmaken. 

In Den Haag zijn in het ambtelijk overleg echter ernstige 

bezwaren naar voren gekomen ten aanzien van de overige del 

van het Commissie-voorstel. 

Deze behelzen : leningen van de Europese Investeringsbank . 

(EIB) ten behoeve van financiering van exploratie en 



e'xpioitatieinvesteringen, die "risico's dragend" zouden J 
moeten zijn, d.w.z. slechts terugbetaald zouden behoeven te 

worden, wanneer de exploitatie lonend zou blijken te zijn. 

Een andere stimulans voor het aantrekken van investeringen * 

in de mijnbouwsector in de ACS-staten ziet de Commissie in 

het sluiten van k s c h e r i ï lings- 0vereenkomsten tussen de EG en 

ACS-staten, die uitsluitend van toepassing zouden zijn op 

investeringen in de mijnbouwsector , en met name op projecten 

waarin de EG financieel deelneemt. 

De bezwaren aan Nederlandse zijde richtten zich vooral op 

de volgende elementen van het Commissie-voorstel : 

• 

- er is binnen de EG geen overeenstemming over wat de inhoud 

van investeringsbeschermingsovereenkomsten zou moeten zijn. 

Nederland, Frankrijk en de Duitse Bondsrepubliek hebben i. 

ieder bilateraal een aantal van dergelijke overeenkomsten 

met derde landen gesloten, en achten het niet ondenkbaar dat 

een eventueel EG-beleid op dit gebied minder effectief zal 

zijn dan het nationale beleid (voor Frankrijk schijnt voorts 

de monetaire Franczone een rol te spelen j f 

- specifieke, slechts op de mijnbouwsector gerichte investe-

ringsbeschermingsovereenkomsten zouden een onmiskenbare 

bevoordeling inhouden van ondernemingen, die in deze sector 

werkzaam zijn, boven ondernemingen in enig andere sector. 

Een dergelijke discriminatie tussen ondernemingen is in 

beginsel niet te rechtvaardigen, en zou eerst denkbaar zijn 

indien investeringen in de mijnbouwsector in de ACS-staten 

een duidelijke prioriteit zouden hebben boven investeringen 

.' in welk andere sector dan ook. In EG-verband noch in Neder

land is terzake een duidelijke keuze gemaakt. 

In de Nederlandse benadering van de ontwikkelingssamenwerking 

speelt namelijk ook de overweging, dat ontwikkelingslanden 

niet voortdurend in de positie van grondstoffenproducenten 

moeten blijven steken* 

- naast het bezwaar van discriminatie tussen ondernemingen 



is ten aanzien van het onderhavige onderwerp ook h*~ t 
langrijk punt dat de eventuele faciliteiten niet mondiaal 
zullen gelden, maar beperkt zullen blijven tot een be
paalde regio,t.w. Afrika.* 
Uit het oogpunt van ontwikkelingssamenwerking noch van 
andere Nederlandse economische belangen (grondstoffenvoor-
ziening, Nederlandse bedrijven in de mijnbouw) valt hier
voor veel waardering op te brengen. 

gezegd 
- hetgeen zojuist is over discriminatie en regionale prefe

rentie gaat ook op voor het beschikbaar stellen van EIB-
leningen, die -nota bene- additioneel zouden moeten zijn 
aan de EIB-leningen die in het kader van het 5e EOF be
schikbaar zullen komen. 
De EIB dient overigens zelfstandig hierover te besluiten 
(Raad van Bewind, waarin de EG-Ministers van Financien zit 
ten). Zij heeft reeds laten weten dat dergelijke lenin 
gen door de EG voor 100% (i.p.v. de gebruikelijke 75%) ge
garandeerd zouden dienen te worden. Tevens acht de Bank 
het bestaan van beschermingsovereenkomsten een belangrijke 
voorv/aarde voor een positieve besluitvorming harerzijds. 

SAMENVATTEND : naar Nederlandse mening dienen investerings-
beschermingsovereenkomsten een globaal karak
ter te hebben, d.w.z. alle sectoren van het 
•bedrijfsleven te omvatten; 
activiteiten, die met name op onze grondstof-
fenvoorziening gericht zijn, dienen in begin
sel mondiaal gericht te zijn 

In Brussel heeft een diepgaande discussie over het hier be
sproken voorstel van de Commissie nog niet plaatsgevonden. 
Wel is uitvoerig onderhandeld over globale investeringsbe-
schermingsovereenkomsten, waarbij het VK, de BRD, Nederland 
en Frankrijk zich het meest gereserveerd hebben betoond t.a 
het opnemen van een artikel in de Conventie, dat een rechts 
basis zou kunnen vormen voor het door de Gemeenschap met de 
ACS-staten afsluiten van dergelijke overeenkomsten. 



tig * 

^Uiteindelijk is een tekst overeengekomen, die alle partijen 
binnen de EG redelijk tevreden stelt. 
Wat nu nog openstaat is het voorstel van de Commissie om 
een aantal artikelen in de- nieuwe conventie op te nemen die 
de rechtsgrondslag leggen Voor de bovengenoemde specifieke 
op de mijnbouw gerichte activiteiten. 

Van Nederlandse zijde is in de EG-Raad van 8 mei jl. voor
gesteld de onderhandelingen met de ACP niet te compliceren 
met deze zaken. Min of meer is betoogd dat het vraagstuk 
van de grondstoffenvoorziening van de EG een vraagstuk is ~ 
dat niet tot overhaaste en partiële oplossingen mag leiden, 
hetgeen nu dreigt te gebeuren onder de tijdsdruk van de 
onderhandelingen met de ACS-staten. Gesteld werd dat op het 
specifieke terrein van de mijnbouw te ondernemen activi
teiten binnen het reeds gegeven algerrene kader van de tech
nische en financiële samenwerking hun plaats zouden kunnen 
vinden. 

Inmiddels is op 15 mei in het Comité van Permanente Tegen-
woordigers gebleken dat ook andere Lid-Staaten zich verzet
ten tegen een gedetailleerde regeling, zodat besloten werd 
m.n. het punt van specifieke investeringsbeschermingsover-
eenkomsten niet in de nieuwe conventie te regelen. 

In hoeverre de bepalingen inzake technische en financiële 
samenwerking alsnog meer worden toegesneden op investe
ringen in de mijnbouwsector, is op dit moment (16/5/79) nog 
niet duidelijk. 

Hoe dit ook zij, in de MR zal ook t.a.v. dit onderwerp de 
kwestie van de toerekening van de Nederlandse financiële 
bijdrage geregeld dienen te worden. 
In het ambtelijk overleg hebben de vertegenwoordigers van 
de Minister voor/Ontwikkelingssamenwerking naar voren ge
bracht dat de gedachte die aan de Commissie-voorstellen ten 
ginndslag ligt, is de veiligstelling van de voorziening van 
grondstoffen voor de EG. Het zou derhalve onjuist zijn de 
voor Nederland uit de voorziene EG-activiteiten ^ 



'voortvloeiende financiële lasten onder het ontwikkelings
samenwerkingsplafond te brengen. 
Hier is tegenincpbracht van de zijde van Economische Zaken 
dat de EG-activiteiten onmiskenbaar een hulpelement bevat
ten, aangezien investeringen in de mijnbouw in de ACS-
staten blijkbaar niet in voldoende mate plaatsvinden zonde 
overheidsfaciliteiten, zoals speciale leningen en tech
nische en financiële bijstand. 
Voorts werd vermeld dat de activiteiten van de Wereldbank 
(die hetzelfde beogen als de Commissie-voortellen) wel, 
v.w.b. de Nederlandse financiële bijdrage onder het 0S-
plafond vallen. 



HANDELSSAMENWERKING 

De Commissie heeft op dit terrein onder meer voorstellen 
gedaan ter verbetering van de toegang tot de EG voor land
bouwproducten uit de ACS-staten. 
Over deze voorstellen is ambtelijk reeds overeenstemming 
bereikt met uitzondering van het voorgestelde regiem voor 
tomaten. 
Het Commissie-voorstel luidt :60% douane-rechtenverlaging 
voor 3000 ton in de periode van 15 november tot 30 april. 

. Aangezien zijdens het Ministerie van Landbouw en Visserij 
in de speciale interdepartementale werkgroep voor de ACS-
onderhandelingen nimmer een standpunt is ingenomen, zal de 
MR zich zelf over dit Commissie-voorstel dienen uit te spr 
ken. 

Binnen de EG hebben alleen Italië en Nederland een reserve 
gelegd op dit onderdeel van de Commissie-voorstellen. 



OMVANG VAN HET 5e EUROPESE ONTWIKKELINGS FONDS 

Het is vrijwel zeker dat in de onderhandelingsronde van 
24 en 25 a.s, die als laatste ronde voorzien is, de EG zich 
zal moeten uitspreken over de omvang van het 5e E.O.F. 
De vertegenwoordiger van Nederland in de EG-Raad zal der
halve over een mandaat terzake dienen te beschikken. 

Aangezien de omvang van het E.O.F. steeds als sluitstuk van 
het onderhandelingsproces is beschouwd, is op ambtelijk ni
veau hierover geen cijfermatige discussie gevoerd. 

Volledigheidshalve zij vermeld dat bij de voorziene plaatsing 
van het E.O.F. op de begroting van de EG, de financiële bij
drage van Nederland geschat dient te worden op .6,4% van het 5' 
E.O.F. (op BTW-afdracht-basis) . 
Zij nog vermeld dat het 4e EOF (dat geldt voor de jaren 
1976 - 1980) een omvang heeft van 9.009,4 miljoen gulden. 

BEB/DI-EEG/Ext 
16 mei 1979 


